
 صنعت، معدن  صنعت، معدن 
33و تجارتو تجارت

  خبر

 بی نیازی کشور 
 از واردات شمش فولاد 
و آهن اسفنجی

آمــار واردات زنجیــره فولاد از شــمش فولاد تــا انواع مقاطع، 

محصولات فولادی و آهن اسفنجی نشان می دهد که علاوه بر 

اینکه چند سالی است، کشور از واردات آهن اسفنجی بی نیاز 

و واردات آن صفر بوده است، در دو ماهه امسال نیز واردات 

شــمش فــولاد صورت نگرفته؛ این در حالیســت کــه واردات 

ســایر اقلام افزایش ۱۹ تا ۳۳ درصدی داشــته اند. بر اســاس 

آمار انجمن تولیدکنندگان فولاد در دو ماهه امســال میزان 

واردات مجموع مقاطع طویل فولادی ۳۳ درصد، محصولات 

فولادی ۲۰ درصد و مجموع مقاطع تخت ۱۹ درصد نســبت 

به آمار واردات آن ها در مدت مشــابه ســال گذشــته افزایش 

داشته اســت در حالی که کشــور از واردات آهن اســفنجی و 

شمش فولاد )فولاد میانی( در این مدت بی نیاز بوده است.
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به حضجر لزیه ص ت ان هم  د؛

 رونمایی از تراک ۶۰ تنی 
بومی سازی شده گل گهر

با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت از تراک ۶۰ تنی 
بومی سازی شده در شرکت معدنی و صنعتی گل گهر 

سیرجان رونمایی شد.
قیمــت خارجــی ایــن تراک دانش بنیــان ۶۰۰ هزار یورو 
اســت درحالی که قیمت داخلی این تراکت ۴۰۰ هزار 
دلار است که به قیمت خارجی ۳۵ درصد صرفه جویی 

داشته است.
این تجهیز حاصل سه سال کار تحقیق و توسعه است 
که این نمونه اول آن است و از ابتدای سال جاری جهت 
تست عملیاتی وارد معدن گل گهر شده و تاکنون در 

حدود ۸۰۰ ساعت کار کرده است.
این تراک بومی سازی شده، بیش از ۱۲۰۰ سرویس بار 
جابجا کرده و اکنون می توانیم بگوییم تست عملیاتی 
آن با موفقیت بوده است و ۵ دستگاه دیگر روی خط 
تولید انبوه کارخانه دلتا راه ماشین می باشد که طی 

چندماه آینده وارد معدن گل گهر خواهند شد.
ایــن تــراک ۶۰ تنــی بــه عنــوان یکی از نیازهــای کلیدی 
معادن به صورت ۱۰۰ درصد توسط متخصصان داخلی 
و بــا حمایت هــای شــرکت صنعتــی و معدنــی گل گهــر 

ساخته شده است.
ایمــان عتیقــی مدیرعامــل شــرکت صنعتــی و معدنــی 
گل گهــر در آییــن رونمایــی از این تراک معدن بر ادامه 
روند فعالیت های این شرکت در بومی سازی تاکید کرد 
و گفت: همواره در راستای سیاست دولت در کاهش 

ارزبری و واردات کالا عمل خواهیم کرد.

در دیدار به استهندار کهمهن رشهیح  د؛

طرح های توسعه در »توسعه 
آهن و فولاد گل گهر«

مدیرعامل و معاونان شرکت توسعه و آهن فولاد گل 
گهر با استاندار کرمان دیدار و گفت وگو کردند.

محیاپــور  محمــد  کرمــان«،  »اقتصــاد  گــزارش  بــه 
مدیرعامل این شــرکت در این دیدار آخرین وضعیت 
طرح های توسعه شرکت را تشریح کرد. محمد مهدی 
فداکار، اســتاندار کرمان هم در این نشســت بر لزوم 

ادامه روند اجرای طرح های توسعه تاکید کرد.
فــداکار همچنیــن از آمادگــی مدیریــت ارشــد اجرایــی 
استان برای همکاری در تسهیل روند اجرای طرح ها و 
کاهش مشکلات موجود بخش صنعت سخن گفت.

به پاگاه3 امجر نجآلر3 م ت ع مس سه ش ه 
ان هم  د

 اخذ مجوز 
 CVC تاسیس صندوق 

شرکت مس
مدیــر امــور نــوآوری و کســب وکار نویــن مجتمــع مس 
سرچشــمه رفســنجان گفــت: بــا پیگیــری ایــن امــور 
شــرکت ملــی صنایــع مــس ایــران موفــق شــد مجــوز 
تاسیس صندوق CVC را از صندوق نوآوری و شکوفایی 

ریاست جمهوری اخذ کند.
بــه گــزارش روابط عمومــی مجتمــع مــس سرچشــمه، 
محمدرضــا جندقــی اظهــار کــرد: طی ســال های اخیر، 
  )CVC( صندوق های ســرمایه گذاری خطرپذیر شــرکتی
به دلیل مزایایی که برای بنگاه های کوچک و متوسط 
کسب وکار )SMEها(، شرکت های دانش بنیان و سایر 
ســرمایه پذیران دارنــد، کانــون توجــه قــرار گرفته انــد؛ 
به طوری که اکثر شرکت های بزرگ در راستای حمایت 
از تولید ملی و اشتغال زایی بیشتر، گام های مهمی در 
جهت ایجاد و تاسیس چنین صندوق هایی برداشته اند.
وی افــزود: شــرکت ملــی صنایع مس ایــران نیز از این 
مهم مستثنی نبوده است و هیئت مدیره شرکت طی 
مصوبه ای در تاریخ ۱۴ شهریور ۱۴۰۰ با تاسیس صندوق 
ســرمایه گذاری خطرپذیر شــرکتی )CVC( شرکت ملی 

صنایع مس ایران موافقت کرد.
مدیــر امــور نــوآوری و کســب وکار نویــن مجتمــع مس 
بــا  ســرانجام  داد:  توضیــح  رفســنجان   سرچشــمه 
پیگیری امور نوآوری و کســب وکار نوین مجتمع مس 
سرچشــمه رفســنجان و پس از ماه ها تلاش دلسوزانه 
ارکان شرکت ملی صنایع مس ایران به ویژه دکتر علی 
رســتمی، مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس ایران، 
مهندس حســین احمدی، عضو هیئت مدیره شــرکت 
مــس و مدیــر مجتمــع مــس سرچشــمه رفســنجان، 
مهندس اصغر صالحی معاون پشتیبانی مجتمع مس 
سرچشمه، مهندس محمود خدادادی، معاون توسعه 
مجتمــع مــس سرچشــمه و نیــز پیگیری هــای مجدانه 
پوریا غیاثی نیا، مدیرعامل صندوق CVC شرکت ملی 
صنایع مس ایران، کارگروه صندوق نوآوری و شکوفایی 
ریاســت جمهوری مجــوز تاســیس صنــدوق CVC را در 
جلسه روز دوشنبه ۳۰ خردادماه ۱۴۰۱ به شرکت ملی 

صنایع مس ایران اعطا کرد.
جندقی با تبریک این موفقیت به ذی نفعان و همکاران 
سختکوش صنعت مس، خاطرنشان کرد: بنگاه های 
 Small & Medium( کوچــک و متوســط کســب وکار
Enterprises( کــه بــه اختصــار بــه آنهــا SME گفتــه 
می شــود، واحدهایــی اقتصادی هســتند که به صورت 
مستقیم یا غیرمستقیم نقش بسزایی در تولید ملی، 
اشتغال زایی و جذب نیروی کار ایفا می کنند و امیدوارم 
شــروع به کار صندوق CVC شــرکت ملی صنایع مس 
ایران، گامی بلند در راستای ایجاد و توسعه SMEها و 
در نتیجه اشتغال زایی و توسعه اقتصادی منطقه باشد.

 در صجرت فهاهم  دن  هایط 
ل زیهسهخت  زم ان هم می  جد؛

 سرمایه گذاری
 ۴۵۰ میلیون دلاری میدکو 

در رفسنجان
با پیگیری نماینده رفســنجان در مجلس و موافقت 
 ۴۵۰ ســرمایه گذاری  میدکــو،  شــرکت  مدیرعامــل 
میلیــون دلاری ایــن هلدینــگ در رفســنجان در بــازه 

زمانی چهارساله به اجرا درخواهد آمد.
نماینده مردم رفســنجان و انار در مجلس با اشــاره 
بــه پیگیری هــای دو ســاله مبنــی بــر ســرمایه گذاری 
توســعه  به منظــور  رفســنجان  در  میدکــو  شــرکت 
اشــتغال ایــن شهرســتان، گفــت: قــرار شــد در ۱۰۰ 
هکتار زمین و سرمایه گذاری حدود ۱۲ هزار میلیارد 
تومان کارخانه ای توســط این شــرکت در رفســنجان 

راه اندازی شود.
»حســین جلالــی« دربــاره جلســه بــا دکتــر پورمنــد 
مدیرعامــل و معاونــان شــرکت میدکــو اظهــار کــرد: 
تک محصولی بودن و وضعیت منابع آبی شهرستان 
نیــاز بــه صنعتــی شــدن را بیش از پیش کــرده و این 
جلســه در راســتای درخواســت ما از شــرکت میدکو 

برای سرمایه گذاری در رفسنجان بود.
وی عنوان کرد: با توجه به اینکه رفسنجان شهر مس 
اســت و اکتشــافات جدیدی که در منطقه سریدون 
صــورت گرفتــه و ســرمایه گذاری های میدکــو نیــز در 
حوزه مس است، انگیزه ای ایجاد شد که قبول کنند 
و درخواســت ۱۰۰ هکتــار زمیــن  کردنــد کــه کارخانه 

بزرگی در رفسنجان راه اندازی کنند.
نماینــده مــردم رفســنجان و انــار در مجلــس با بیان 
اینکه پیش بینی شد سرمایه ای در حدود ۴۵۰ میلیون 
دلار برابر با ۱۲ هزار میلیارد تومان در رفسنجان انجام 
دهند و ۱۵۰ هزار تن کنسانتره و حدود ۵۰ هزار تن 
مــس کاتد در ســال بتوانند تولید کننــد، ادامه داد: 
قرار شــد بنده با مس رایزنی کنم از ظرفیت میدکو 
در رفســنجان هم جهت صنعتی شــدن هم اشــتغال 
شهرســتان اســتفاده کنیــم و بــرای مجوزهــای ایــن 

کارخانه از همین امروز پیگیری خواهم کرد.
وی خاطرنشان کرد: به گفته مدیرعامل میدکو، در 
صورت اخذ مجوز حدود چهار سال آینده این کارخانه 
بهره برداری و تولید کاتد را آغاز خواهد کرد و از آنجا 
که در تولید کنسانتره و مس کاتد نیاز به سنگ مس 
هست، شرکت ملی صنایع مس در این زمینه باید 

کمک و همکاری کند.

معهدل 43 درصد از محل سجد اناه ته؛

 تصویب 
 افزایش سرمایه 

در مجمع »فافق«
 جلسه مجمع عمومی فوق العاده شرکت صنایع مس 
افــق کرمــان )فافــق( بــا حضــور اکثریــت ســهامداران، 
اعضــای هیات مدیــره، مدیرعامــل، نماینــده ســازمان 

بورس و بازرس قانونی برگزار شد.
در ابتــدای ایــن جلســه مدیرعامــل گزارشــی توجیهی 
از افزایش ســرمایه را قرائت کرد و بیان داشــت: این 
افزایــش ســرمایه بــه جهــت اصــلاح ســاختار مالــی و 
مشارکت در افزایش سرمایه شرکتهای تابعه صورت 

پذیرفت.

رصجیب افزایش سهمهیه 43 درصد3  
در پایان این مجمع و پس از قرائت گزارش حسابرسی 
افزایش سرمایه ۱۰۰ میلیارد تومانی )معادل ۴۰ درصد( 
از محل ســود انباشــته به تصویب مجمع فوق العاده 

شرکت رسید.
پس از اتمام مجمع فوق العاده شرکت مجمع عمومی 
عادی سالیانه شرکت با هیئت رئیسه قبلی تشکیل 
شــد و مدیرعامــل شــرکت گــزارش هیئــت مدیــره بــه 

مجمع را قرائت کرد.
مهنــدس محمدحســین زینلــی در خصوص وضعیت 
شــرکت گفــت: هلدینــگ صنایع مس افــق کرمان  با 
سال ها فعالیت مستمر در صنایع بالادستی و پایین 
دســتی مــس و دیگــر عرصــه هــای تولیــدی، معدنی، 
اکنــون مجموعــه گســترده،  و خدماتــی،  مهندســی 
توانمنــد بــا ســرمایه ارزشــمندی اســت کــه اداره آن 
نیازمنــد توجــه ویــژه بــه کارآمدتریــن و بــه روز تریــن 

متدهای مدیریتی بنگاهای اقتصادی می باشد.
وی خاطر نشان کرد: هلدینگ صنایع مس افق کرمان 
در سال گذشته به ازای هر سهم مبلغ ۴۶۰ ریال سود 
نموده است که در سال ۱۴۰۰  به رقم  ۱۰۱۸ ریال )بیش 

از دو برابر( رسیده است.

بهنهمه هه3 آری  
مدیرعامل شرکت در مورد طرح های توسعه در گروه 
گفــت: توســعه فرآینــد خریــد قراضــه مس،  توســعه 
ناوگان ماشــین آلات در شــرکت های تابعه، افزایش 
ظرفیت در تولید ســولفور ســدیم از جمله طرح های 
توســعه زیر  مجموعه های شــرکت صنایع مس افق 

کرمان است.
شــرکت صنایــع مــس افــق کرمــان شــامل شــرکتهای 
ارفــع ســازان،راهوارمس،همگامان مس،سرچشــمه 

هامون،حکیم مس است.
 شرکت صنایع مس افق کرمان از شرکت های تابعه 
هلدینــگ ســرمایه گــذاری مــس سرچشــمه بــا نمــاد 

“سرچشمه”است.
در پایــان بــا تصویــب مجمــع عمومــی عادی ســالیانه 
شــرکت بــه ازای هــر ســهم ۴۰۰ریال ســود نقدی بین 

سهامداران تقسیم شد.

نهیب رئاس ک اساجن صرهیع ارهق ایهان زیهن هه3 قطع بهق لاحدهه3 صرعتی ل رجواد3 را رشهیح کهد

نفس های بریده تولید

مهد3 نع ت اوهی: کابوس محدودیت انرژی و قطعی برق، دست 
از ســر صنایع بر نمی دارد.وســع صنایع کوچک و متوســط هم به 
ســرمایه گذاری در تولیــد بــرق و رهایی از این کابوس نمی رســد.از 
سویی زیان پنهان و آشکار صنایع از این موضوع به سادگی قابل 
محاسبه نیست و چه بسا ادامه این وضعیت آنها را برای همیشه 
زمینگیــر و از چرخــه تولیــد و فعالیــت خارج کند.در این شــرایط با 
عبــاس جبالبــارزی عضــو هیات رییســه اتــاق کرمــان و نایب رئیس 
کمیســیون صنایــع اتــاق بازرگانی ایــران گفت و گــو کرده ایم تا به 
واقعیت های بیشتری از ابعاد پیدا و پنهان این چالش پی ببریم:    
در شرایطی که به شکل مداوم بر انتظارات دولت و حاکمیت از بخش 
تولید و صنعت افزوده می شود، اینکه صنایع درگیر مسایل و نیازهای 
اولیه ای همچون برق و گاز هستند را چگونه می توان تحلیل یا توجیه کرد؟
بخش صنعت در ایران با چالش های متعددی روبرو است. معمولا 
چهار پنج سالی هم هست که بحث تامین انرژی پایدار نیز به عنوان 
یک چالش و مشکل به فهرست مشکلات صنعت و بخش تولید 
اضافــه شــده اســت. در واقــع واحدهای صنعتــی و تولیدی ایران و 
کرمان با این محدودیت هم در زمینه برق و هم گاز روبرو هستند 

و در فصل تابستان و زمستان به چالش کشیده می شوند.
اینکه مصرف انرژی در مقاطعی از سال در کشور بالا می رود لزوما 
شــاخص بدی نیســت بخصوص در بخش صنعت.ممکن اســت 
در بخش خانگی این اتفاق خوبی نباشد که محصول استفاده از 
لوازم خانگی با بازدهی پایین یا الگوی مصرف ناصحیح است اما 
اینکه مصرف در بخش های تولیدی بالا برود و رشد داشته باشد 
اتفاق بدی نیست مگر اینکه دقیقا تحلیل شود و بدانیم که این 
رشــد مصرف ناشــی از رشــد تولید نیست و مثلا نتیجه فرسودگی 
دســتگاه ها و الگــوی نادرســت مصــرف اســت. بنابرایــن به شــکل 
طبیعی رشد مصرف انرژی در بخش تولید منطقی و موجه است.
بــه نظرتــان پــس گیر کار کجاســت که بخش تولید هرســاله به چالش 

کشیده می شود؟
 در حقیقــت متناســب بــا رشــد و ظرفیتی کــه در بخش صنعت و 
تولید ایجاد شده، ظرفیت تامین و تولید انرژی کشور رشد نیافته 
اســت. به هرحال یک ظرفیت مشــخص در این زمینه داشــته ایم 
که باید هر سال آن را توسعه می داده ایم تا بتواند پاسخگو باشد 
اما این اتفاق نیفتاده است و باعث شده هر سال با کمبود انرژی 

برق در واحدهای تولیدی مواجه باشیم.
مداخله دولت در این مساله را چگونه ارزیابی می کنید؟

دولت آشکارا و بر خلاف ماده ۲۵ قانون بهبود فضای کسب و کار، 
راحت ترین و ساده ترین راه را انتخاب می کند که همان حساب دو 
دو تا چهارتاست یعنی این میزان مشخص تولید برق داریم و این 
میزان نیاز و مصرف بیشتر که باید آن را کاهش دهیم و چاره آن 
هم قطع برق صنایع و واحدهای تولیدی است تا تولید و مصرف 
برق برابر شود.قطعا برای دولت این اولویت وجود دارد که شبکه 
پایدار بماند و برق خانگی به دلیل تبعات اجتماعی آن قطع نشود.
بار اصلی بر دوش کدام بخش است و کدام بخش بیشترین هزینه و 

تاوان را در شکل فعلی مدیریت مصرف و ناترازی برق می دهد؟
با رویکردی که دولت دارد برای جبران هر کاستی در زمینه برق و 
انــرژی، عمــده بــار روی دوش »بخش صنعــت« می افتد و در بازه 
زمانی سه ماهه خرداد تا شهریورماه، صنایع باید جور این شرایط 
را بکشــند. وقتــی برنامه قطعی برق می دهنــد یعنی اتوماتیک وار 

»تولید« را دچار اختلال می کنند.

به نظر می آید دولت تصور ساده انگارانه ای از قطع برق صنایع و هزینه ها 
و تبعات آن دارد و با همین نگاه اســت که در چندین ســال متوالی با 
حداقل دغدغه، توپ را به زمین واحدهای تولیدی و صنعتی می اندازد.

چه دیدگاهی در این مورد دارید؟
 قطعا به این سادگی نیست که بگوییم برق این واحد صنعتی را 
یکی دو روز یا بیشتر قطع می کنیم و اتفاق خاصی برای آن واحد 
نمی افتد.مســاله اصلی همینجاســت که باید آثار اقتصادی آن را 
به صورت دقیق ارزیابی و تحلیل کرد که به عقیده من زیان هایی 
که به واحدها وارد می شود بسیار فراتر از تصور و ارزیابی اولیه ای 

است که وجود دارد.
اشــاره کردیــد کــه ایــن موضــوع از منظر مغایرت با قوانیــن موجود هم 

دارای اشکال است.
بله. زمانی که قانون بهبود فضای کسب و کار در مجلس تصویب 
شــد، یکــی از دغدغه هــا همیــن بحــث تامین انرژی پایــدار بود که 
ماده ۲۵ این قانون به صراحت می گوید دولت حق ندارد در زمان 
کمبــود انــرژی اعــم از بــرق و آب و ... واحدهــای تولیدی و صنعتی 
را در اولویــت قطــع انــرژی قــرار بدهد و اگر ایــن کار را انجام بدهد 

حتما باید جبران خسارت بکند.
شاید همین نکته موجب آسودگی خاطر دولت برای قطع برق صنایع 
شــده که نهایتا می تواند با پرداخت خســارت ســر و ته ماجرا را به هم 

بیاورد.
 بر خلاف برداشت یا تصور دولت، جبران خسارت مفهومش این 
نیســت کــه شــما اگــر مثــلا برق را به یــک واحد تولیــدی به قیمت 
مشخصی در هر ماه می فروشی اگر پنج روز برق آن واحد را قطع 
کــردی بــه انــدازه پنج روز پول برقش را بدهی چرا که با قطع برق، 
کل سیســتم آن بنگاه مختل می شــود یعنی دولت باید مجموعه 
هزینه ها و زیان دقیق واحد صنعتی را پرداخت کند. متاسفانه نه 
تنها این اتفاق نمی افتد که دولت یک تبصره گذاشته و گفته در 
»شرایط اضطرار« می تواند با مجوز شورای تامین، برق واحدهای 
تولیدی را قطع کند و جبران خســارت هم نکند. در مورد شــرایط 

اضطرار هم تعریف خودشان را دارند.
در یک کلام نه قانون و نه آن ماده ۲۵ رعایت نمی شود و برنامه ای 
مطابــق بــا میــل و نظــر خــود بــرای قطــع بــرق و گاز  درمــی آورند و 
می گویند به این شکل قطع می کنیم و شما هم باید تبعیت کنید 

و کاری هم نمی توانید بکنید!.
امســال ایــن اتفــاق بــه چه شــکلی بــرای صنایع بــزرگ و متوســط رقم 

خورده است؟
واحدهــای بــزرگ، تقریبــا از دوازده هفتــه در دوره ســه ماهه  نیمــه 
خرداد تا نیمه شهریور که قطعی برق داریم شش تا هفت هفته 
برق نخواهند داشت و برق واحدهای کوچک و متوسط شهرک های 
صنعتی هم هفته ای یک روز قطع می شود.همانگونه که گفتم این 
قطع برق بر خلاف قانون دارد اتفاق می افتد.هیچ جبران خسارتی 
هــم نمی شــود. روشــن اســت که واحدهــای صنعتــی برنامه ای که 
برای قطعی برق اعلام می شود را قبول ندارند اما چاره ای هم جز 
پذیرش آن ندارند .حرف واحدها این است که اصلا نباید برق یک 
بنــگاه تولیــدی قطع شــود و صنعــت به  انرژی پایدار نیــاز دارد. با 
این حال و به عنوان آخرین راه در همه این سال ها تلاش شده با 
همفکری هایی که انجام می شود از حجم خسارت ها کاسته شود.

به آثار و تبعات اقتصادی این مساله بپردازیم.
 بررسی آثار اقتصادی این مساله به سادگی ممکن نیست. ببینید 

به طور طبیعی، وقتی که یک بنگاه اقتصادی و تولیدی دارد کار می 
کند شانزده ماه پرداخت هزینه پرسنلی دارد) دوازده ماه پرداخت 
حقوق، یک ماه مرخصی همراه با پرداخت حقوق، معادل دو ماه 
عیدی و حداقل یک ماه ســنوات(.دقیقا شــانزده ماه اما کاری که 
شــما انجــام می دهیــد و فرصتی که در هر ســال بــرای تولید دارید 
با کم کردن تعطیلات و با فرض محال در مورد بهره وری مناسب 
در مجموعه، می شــود هشــت ماه کارکرد.آن هم اگر برق را قطع 
نکننــد و گاز واحدهــا را تامیــن کنند.در مــواردی این دوره فعالیت 
حتی به شش تا هفت ماه می رسد در حالی که هر واحد تولیدی 
باید معادل شانزده ماه هزینه پرداخت کند.بهره های بانکی و بدهی 

تامین اجتماعی و مالیات هم به هزینه های بنگاه اضافه کنید.
بنابرایــن بــرآورد خســارت قطع برق یک بنــگاه اقتصادی به راحتی 
قابل تصور و دستیابی نیست.واضح تر بگویم؛ممکن است سهم 
برق از هزینه های یک بنگاه کوچک و متوسط، عدد بالایی نباشد 
مثــلا معــادل دو تــا ســه درصــد هزینــه بنگاه باشــد امــا وقتی برق 
مجموعه قطع می شود کل بنگاه به چالش کشیده می شود و تمام 
بخش هــای آن اثر می پذیرند؛مســاله ای کــه از اراده صاحب بنگاه 
خارج است و به طور طبیعی باعث می شود که خیلی از بنگاه های 
کوچک و متوسط عملا زیانده و در ادامه از هستی ساقط شوند.

در این یکی دو ساله صنایع بزرگ به سمت احداث نیروگاه و تامین انرژی 
مــورد نیــاز خود حرکت کرده انــد. دولت هم وعده  داده زمین رایگان به 
واحدهای مستقر در شهرک های صنعتی می دهد که تولید برق داشته 

باشند.این نسخه در مورد صنایع کوچک و متوسط گره گشا است؟
ببینید صنایع بزرگ که الان دارند به این طرف می روند به خاطر 
عدم النفعی است که از این قطعی دارند و در مواردی خیلی بیشتر 
از حجــم ســرمایه گذاری آنهــا برای تولید برق اســت امــا در صنایع 
کوچک و متوسط این توانمندی وجود ندارد حتی اگر زمین مجانی 
هــم بدهنــد. الان بــرای بنگاه هــای اقتصــادی تامیــن گاز و تامیــن 
سوخت هم مساله است و راه حل همه اینها فراهم کردن زمینه 
ورود ســرمایه گذاران بخش خصوصی برای رفع این موانع از ســر 

راه توسعه صنعتی است.
برگردیم به چرایی این وضعیت و دلایل بروز این آسیب .

دولــت در ســال های گذشــته و پابه پــای افزایــش ظرفیــت تولیــد 
صنعتی و معدنی باید برای سرمایه گذاری در صنعت آب و برق و 
گاز و افزایــش تولیــد در این بخش ها برنامه ریزی می کرده اســت. 
راه درســت تر خصوصی ســازی صنعــت بــرق و فراهم کردن بســتر 

مشارکت و رقابت بخش خصوصی در این صنعت بوده است.
نرخ ها هم در مکانیزم بازار آزاد تعیین می شد و بورس انرژی هم 
می توانســت در شــرایطی بهتــر در ایــن عرصــه نقش آفرینی کند.
متاســفانه شــاهد مداخله وســیع دولت در این زمینه هســتیم که 
شرایط فعلی نیز محصول همین راهبری نادرست و پراشتباه است 
تــا جایــی کــه تقریبا از ســال 97 به این طرف دیگر ســرمایه گذاری 
در صنعت برق از ســاخت نیروگاه تا ســرمایه گذاری در انرژی های 
تجدیدپذیر از توجیه اقتصادی افتاده است.در همین سال ها نرخ 
ارز به یکباره بالا رفت و تجهیزات هم گران شد و در طرف مقابل 
قیمت تضمینی خرید برق دیگر توجیه نداشــت. به طور طبیعی 
دیگر کسی سراغ سرمایه گذاری در این صنعت نرفت و دولت هم 
که در هزینه ها و گرفتاری های خودش مانده است. بنابراین عملا 
توســعه صنعت برق شــکل نگرفت در شــرایطی که بعد از انقلاب 
صنعــت بــرق مــا جزو صنایع پیشــرو بود یعنی شــما اگــر بروید به 
ســال ۵7 نگاه کنید تعداد کارخانه های کابل ســازی ، تابلوی برق 
و سیستم های برق ایران بسیار کم بودند تا جایی که شاید بالای 
هشتاد درصد وابستگی داشتیم ولی با پتانسیل بالای مهندسی 
کشــور در ســال های بعد توانســتیم این وابســتگی را به مرز صفر 
برسانیم.در یکی دو دهه اخیر اما صنعتی که مرتب داشت رشد 
می کرد از یک جایی به بعد دیگر تقریبا قفل کرد و سرمایه گذاری 
جدیدی را شــاهد نبود.نیروگاه هایی هم که راه اندازی شــدند الان 
دچــار بحــران هســتندو خیلی هایشــان بــه صنــدوق توســعه ملــی 
بدهکارند.دولت هم اصرار دارد و مایل است بدون توجه به شرایط 
ســرمایه گذار و تولیدکننده، برق را ارزان بخرد.این وســط مردم و 
کشور متضرر شده اند. بدون تردید باید در راهی قدم برداریم که 
سرمایه گذاری در این صنعت توجیه پذیر شود و قیمت را عرضه و 
تقاضا تعیین کند.اگر بناســت به برخی بخش ها هم یارانه انرژی 
بدهیم باید مشخص کنیم چه بخش هایی و با چه دلایل منطقی 
و کارشناسی اولویت دارند.مثلا بخش خانگی یا صنایع کوچک و 
متوسط که ستون فقرات اقتصاد کشور هستند، می توانند مورد 
حمایــت قــرار گیرند. ســرمایه گذاری در انرژی های تجدیدپذیر هم 
نیازمند توجه جدی است که می تواند با برخورداری ایران و کرمان 

از ظرفیت های اقلیمی، نقطه اتکای صنعت برق باشد.

لزارت ص ت رلیه مهکز آمهر ل بهنک مهکز3 را رکهار می کرد؟

توقف انتشار آمار تولید کالاهای منتخب

چهار ماه از سال می گذرد و وزارت صنعت، معدن و تجارت هنوز 
آمــار تولیــد کالاهــای منتخب را که مبنایی برای تحلیل تحلیلگران 

و سرمایه گذاران بوده بر روی سایت خود منتشر نکرده است.
 این در حالی است که آخرین به روز رسانی بخش آمار و داده های 
ایــن وزارتخانــه، مربــوط به ۲۱ خردادماه ســال جاری اســت و البته 

اطلاعاتی مرتبط با سال ۱۴۰۱ منتشر نشده است.
انتشــار آمــار در ایــران هــم تقریبــا به یک کار تفننی بــرای برخی از 
دستگاههای دولتی تبدیل شده است. کاری که هر زمان که تصمیم 

بگیرنــد انجامــش مــی دهند و هر زمان که اعــداد و اطلاعات باب 
میلشان نباشد، از انتشار آن دست می کشند.

چنــد ســالی بــود کــه جنجال عــدم انتشــار آمارها و شــاخص های 
اقتصادی میان بانک مرکزی و مرکز آمار دست به دست می شد 
و حالا که تقریبا انتشــار داده ها از ســوی این دو دســتگاه بزرگ و 
موثر در حوزه انتشار آمارهای اقتصادی رو به روال افتاده و حداقل 
هر از چند گاهی منتشر می شود، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
پرچمدار عدم انتشار آمارهای اقتصادی مرتبط با حوزه تخصصی 

خود شده است.
البته تا پیش از این دستگاههای دولتی همچون مرکز آمار ایران، 
بانک مرکزی، وزارت نیرو و گمرک جمهوری اسلامی ایران هم در 
مقاطعی، از انتشار آمارهای اقتصادی خودداری کرده اند؛ اما بعد 
از گذشت مدتی و فشارهایی که بر این سازمانها وارد شد مجدد 
انتشار آمارها از سر گرفته شد، هر چند گمرک جمهوری اسلامی 
ایران نیز به دلیل تحریم ها و محرمانگی که بر روی آمارها وجود 

دارد، همچنان از انتشار آمار خودداری می کند.
آنگونه که سایت وزارت صنعت، معدن و تجارت در بخش آمار و 
داده ها نشــان می دهد، تا بیســتم تیرماه ســال ۱۴۰۱ که ۱۱۳ روز 
از ســال گذشــته، هنوز این وزارتخانه آمار تولید کالاهای منتخب 

صنعتی را اعلام نکرده است.
در واقع، آخرین آماری که از ســوی این وزارتخانه منتشــر شــده، 
مربــوط بــه عملکــرد ســال ۱۴۰۰ بخــش صنعت و معــدن و تجارت 
کشور است که در روز شنبه ۲۱ خرداد ۱۴۰۱ به روزرسانی شده و 

بر روی سایت قرار گرفته است.

در جدولــی کــه مربــوط بــه آمــار تولید مقدماتــی کالاهای منتخب 
بــا کاهــش ۴.۴  انــواع ســواری  اســت،  صنعتــی در ســال ۱۴۰۰ 
درصــدی، وانــت بــا کاهش ۱.۵ درصدی، پودر شــوینده با کاهش 
۱۸.7 درصدی، کارتن با کاهش ۱.۲ درصدی، فیبر با کاهش ۱۴.9 
درصدی، سموم دفع آفات نباتی با کاهش ۲۸.۱ درصدی، الیاف 
اکریلیــک بــا کاهــش 7۶ درصــدی، نــخ پنبه ای و ترکیبــی الیاف با 
کاهش 9.۶ درصدی، لاستیک خودرو با کاهش ۵.۶ درصدی، انواع 
پاپــوش و کفــش با کاهــش ۴.۴ درصدی، کولر آبی با کاهش ۰.۸ 
درصدی و الکتروموتور با کاهش ۱۸.۶ درصدی مواجه بوده است.
به گزارش اقتصادآنلاین، اما در مقابل، اتوبوس مینی بوس و ون با 
رشد ۴۴.۶ درصدی، کامیون کامیونت و کشنده با رشد ۱۰۲ درصد، 
کمباین با رشد ۳.۱ درصدی، تراکتور با رشد ۲.9 درصدی، روغن 
نباتی با رشد ۲۵.۵ درصدی، داروی انسانی با رشد ۰.9 درصدی، 
انــواع کاغــذ بــا رشــد ۵.۸ درصــدی، نئوپــان بــا رشــد ۱۱درصــدی، 
دوده با رشــد ۱۶.۴ درصدی، پتروشــیمی با رشــد ۲.۱ درصدی، نخ 
فیلامنت پلی استر با رشد ۱۲.۲ درصدی، الیاف پلی استر با رشد 
۴.۴ درصدی، چرم با رشد ۳۲.۱ درصدی، انواع تلویزیون با رشد 
۵.۸ درصدی، انواع یخچال و فریزر با رشد ۸.9 درصدی، ماشین 

لباسشویی با رشد ۲۰.۱ درصدی مواجه بوده است.
حالا باید دید که وزارت صنعت، معدن و تجارت با چه دلایلی از 
انتشــار آمــار مرتبــط با تولید کالاهای منتخــب صنعتی و معدنی، 
آمــار جوازهــای صــادر شــده در حــوزه صنعــت و معــدن و نیز روند 
قیمتی کالاهای اساســی خودداری نموده و آیا انتشــار این آمارها 

با مشکل جدی مواجه است؟


